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رویداد

شهروند|  حســن روحانی در آخرین جلسه از سلسله 
جلسات سران سه قوه که روز گذشته برگزار شد، مهمترین 
موضوعات داغ داخلی، منطقه ای و جهانــی را مورد بحث 
و بررســی قرار داد. رئيس جمهوری در این نشست، محور 
اصلی سخنان خود را بر تبليغات گسترده روانی ـ رسانه ای 
آمریکایی ها ـ مبنی بر اعمال تحریم های پنجم نوامبر )13 
آبان( عليه ایران ـ متمرکز کــرد. در چند ماهه اخير، دولت 
ترامپ بحث مربوط به تحریم های 13 آبان را به ابزاری تبدیل 
کرده بود تا از طریق آن بتواند شــاهد تغييــر رفتار تهران 
باشد. در واقع آمریکایی ها تحریم های 13 آبان را به ابزاری 
سياسی تبدیل کردند و کاخ ســفيد در این ميان نشان داد 
که به جنبه های روانی حاصل از طرح تحریم بيشتر نياز دارد 
تا جنبه های اجرایی و عملی آن. روحانی در نشست دیروز 
و همچنين در دو ماهه اخير به کرات به این موضوع اشــاره 
کرده بود که آمریکایی ها در موضــوع تحریم ها هر آن چه 
باید انجام دهنــد را انجام داده اند، لــذا در بوق و کرنا کردن 
»13 آبان« به عنوان روز اجــرای تحریم ها، تنها روی تأثير 
روانی آن حساب باز کرده بودند. رئيس جمهوری در ادامه به 
ناتوانی آمریکایی ها در بحث به صفر رساندن صادرات نفت 
ایران که درواقع ماحصل همين تحریم اخير بوده نيز نقبی 
زد. استدلال روحانی در ناتوانی آمریکایی ها در بحث به صفر 
رســاندن صادرات نفت ایران بر دو عامل معافيت 8 کشور 
»هدف« از تحریم نفتی و بالا رفتن قيمت نفت استوار بوده 
است. از سوی دیگر، »پرداخت اولين بسته حمایت غذایی 
به افراد نيازمند در ماه آبان« و همچنين طرح اســتراتژی 
مربوط به حقوق و دســتمزدها در  ســال آینده در راستای 
رفع مشــکلات اقتصادی ازجمله مباحــث مهمی بود که 
رئيس جمهوری به آنها اشاره کرد. در ادامه برخی از سخنان 

رئيس جمهوری را می آوریم.
نقد استراتژی آمریکا در قبال ایران

از جمله راهبردهایی که آمریکا در مورد ایران و در راستای 
آن سرمایه گذاری کرده، افزایش فشار بر مردم ایران و به زعم 
خودشان، تبدیل آن به شورش عليه حاکميت است. حسن 
روحانی در این جلسه در این مورد گفت: »مردم ایران دقيقا 
به عکس عمل کرده و با اســتقامت و ایستادگی خود کاملا 
روشن کردند این هيأت حاکمه آمریکاست که به فکر فشار 
و ظلم به ملت ایران است. آمریکایی ها با تحریم های نابجا و 

غلط خود و هدف قراردادن سيستم بانکی و صادرات نفت و 
برخی دیگر از اقلام صادراتی که مرتبط با درآمد و منابع کل 
کشور و واردات کالاهای اساسی است، می خواهند بر زندگی 

و معيشت روزمره مردم تأثير منفی بگذارند.« 
تقدم جنبه »روانی« تحریم بر »اجرای« آن

از همان ابتدا مشخص بود که آمریکایی ها در بحث تحریم 
به جنبه های روانی آن دل بسته بودند. روحانی در این مورد 
گفته که »این دور تحریمی که به اصطلاح آنها از پنجم نوامبر 
آغاز شد، هيچ تاثيری در روند اقتصادی کشور نداشت، چون 
آمریکایی ها هرچه تير در ترکش داشــتند، قبلا عليه ملت 
ایران رها کرده بودند و چيز جدیدی نداشتند که ارایه کنند و 
لذا ناچار شدند یک ليست بلندبالایی را درست کنند. از یک 
طرف نام بانک هایی را ببرند، از یک طرف شعبات بانک ها را 
اضافه کنند و از یک طرف نام یک شرکت هواپيمایی را ببرند 
و از طرف دیگر شماره سریال هواپيماها را ذکر کنند تا صفحه 
را پر کنند. این شيوه کار و نحوه این اعلام نشان می    دهد که 

هدفشان صرفا تأثير روانی عليه ملت ایران است.« 
سراب به صفر رساندن صادرات نفت ایران

به صفر رســاندن صادرات نفت ایران ازجمله موضوعاتی 
بود که آمریکایی ها مانور زیــادی روی آن دادند. روحانی در 
جلسه دیروز به این موضوع پرداخت و گفت: »آمریکایی   ها 
نمی   توانند صادرات نفت ایران را به صفر برسانند. آمریکایی ها 
اخيرا خودشان اعتراف کردند که نمی   توانند صادرات نفت 

ایران را به صفر برسانند. استدلال آنها این بود که اگر صادرات 
نفت ایران را به صفر برسانيم،  قيمت هر بشکه نفت به 1۵۰ 
دلار افزایش پيدا می کند و این تبيين همان حرفی است که 
از روز اول  گفتيم که آمریکا قادر نيست صادرات نفت ایران را 
صفر کند و در منطقه یا نفت همه صادر می شود یا اگر صادرات 

نفت ایران متوقف شود،  بقيه هم دچار مشکل خواهند بود.«
ترسيم نقشه راه در جلسه سران سه قوه

جلسات مربوط به سران سه قوه که در  سال گذشته از سر 
گرفته شده و همچنان ادامه پيدا کرده، در راستای بررسی 
وضع آخرین تحولات منطقــه ای و جهانی و از همه مهمتر 
ارزیابی شرایط اقتصادی کشور و وضع معيشتی مردم است. 
دیروز هم این جلسه برگزار شــد و رئيس جمهوری گفت: 
»در جلسه سران سه قوه در خدمت ریاست مجلس شورای 
اسلامی و ریاست قوه قضائيه، یکی از مباحث مهم، بررسی 
آخرین وضع اقتصادی کشــور و ترسيم نقشه راهی بود که 
باید برای ماه های آینده، طبق فرمایش و دستور مقام معظم 
رهبری انجام شود.« به گفته روحانی آن چه دیروز موضوع و 
محور بحث بين طرفين قرار گرفته، »راجع به این نقشه راه و 
روابط نزدیک تر با همسایگان مان و همچنين روابط اقتصادی  
این کشورها بحث و تبادل نظر شده است.« به گفته روحانی، 
در این جلســه همچنين در مورد »مشکلات احتمالی که 
فراروی توليد و بانک    های ایران وجــود دارد، بحث صورت 

گرفته است.« 

جادوی اجبار  
| سحاب شکيبا|

استادیوم آزادی سرخاب ســفيداب کرده! برای 
ما کــه از راه دور دیدیمش، لبه هــای حال به هم زن 
بتونیِ طبقه دوم که سال هاســت جزوی از تصویر 
استادیوم شــده، حالا خوش رنگ شــده، خبری از 
تبليغات گل درشــت و روی اعصــاب ليگ برتری 
نيســت. برای آنهایی که از نزدیک تر آزادی جدید 
را دیده اند، غير از دستشــویی های شيک و مشهور 
تازه کشف  شــده)!(، جایگاه خبرنگاران سروسامان 
یافته، عکاسان صاحب فضا شده اند، فضای ورودی 
بازیکنان دروپيکر پيدا کــرده، صندلی های بخش 
ویژه نونوار شده، دیوارهای ســيمانی ترک خورده، 
بالاخره، رنگ به خودشان دیدند، جمع منتخبی از 
بانوان برای نخستين بار و قانونی به استادیوم راه پيدا 
کرده اند و بازتاب مناسبی نيز در خبرهای بين المللی 
داشــته اســت. اینها را اضافه کنيد بــه کلی اتفاق 
خوب ریز و درشــت دیگر )از جملــه حضور رئيس 
فيفا و ای اف سی( که به بهانه برگزاری دیدار فينال 
جام باشگاه آسيا در تهران رخ داده است. نخستين 
واکنش همين خوشحالی است برای اینکه در بين 
خبرهای ناخوش،  می شود به همين اتفاقات هم دل 

بست؛ حتی اگر بدانی »اتفاق« است.
اما واکنــش دوم پس از همه این خوشــحالی ها 
چيســت؟ خدا را شــکر که هــم پولش بــود، هم 
توانایی اش و هم اجازه اش! نه دلار و بودجه برای این 
هزینه ها کم آمد، نه نيازی بــود که چيزی از خارج 
تأمين شــود و در بند تحریم ها گرفتار  آید -راستی 
کســی از سرنوشــت پوشــش جایگاه تماشاگران 
ورزشــگاه نقش جهان خبــری دارد؟- و نه مقامات 
خاص در امور دخالت کردند. خوشبختانه همه چيز 
با نظم ایرانی پيش رفــت! -نظم ایرانی یعنی دوباره 
درهای استادیوم ســاعت ها زودتر و خارج از برنامه 
باز شد، ترافيک و مشکل جای پارک امان خيلی ها 
را برید، تا آخرین لحظه کارگران مشغول رنگ کاری 
بودند، دور زمين همچنان شــلوغ بــود، کلی آدم 
ناشــناخته دور اینفانتينو بودند تا خدای ناکرده از 
عکس ها جا نمانند ولی بــه هر ترتيب نظم خودش 

را داشت این بی نظمی مرسوم.
اما ســوال اصلی اینجاســت که چــرا باید این 
همــه اقدام مثبــت و ســازنده پــس از ایرادات 
کنفدراسيون فوتبال آسيا اجرایی شود؟ نمی شد 
ترتيبی اتخاذ کــرد تا این همــه بودجه و توجه 
قبل از این فينال به تنها اســتادیوم ملی ما واریز 
شــود؟ حالا این تصور به وجود آمــده که انگار تا 
اجبار نباشــد، تا زور و تهدیدی در کار نباشــد، 
نمی شود به نتيجه درستی رســيد و بودجه های 
محــدود را در جایی که »باید« خــرج کرد. درد 
اینجاســت که بهسازی کنونی اســتادیوم آزادی 
و این سرخاب ســفيداب های تصویری به حساب 
اجبار ای اف سی واریز شده و نه توانایی و ميزبانی 
خودمان. همانند اجبار فدراسيون جهانی واليبال 
برای پخش اچ دی ليگ جهانی کــه پای تصاویر 
باکيفيت را بــه تلویزیون هایمان بــاز کرد. مثل 
ورود بانوان به اســتادیوم های واليبــال و فوتبال 
که اجبار فدراســيون های جهانی انجام می شود. 
گفتنش بد است ولی هر بار تلویزیون از بازسازی 
استادیوم آزادی گزارش های پيروزمندانه پخش 
می کرد، بيشــتر خدا خدا می کردیم که کاش این 

اجبارهای مطلوب بيشتر و موثرتر باشد.

یادداشت

ره
چه

نهادهای واقعا معاف 
روز گذشــته بخشــنامه ای از ســوی معــاون 
ماليات های مستقيم سازمان مالياتی منتشر شد که 
می توان آن را گامی در جهت شفاف سازی ارزیابی 
کرد. همچنين انتشــار این بخشــنامه که سایت 
الف آن را منعکس کرده، به وضوح از پخش بعضی 
شایعات جلوگيری خواهد کرد؛ به خصوص تصاویر 
یا نوشته هایی که در این سال ها در فضای مجازی 
عليه برخی نهادها مطرح شــده بود  و آنها را ملزم 
به پرداخت ماليات می دانســت. در هر حال در این 
بخشنامه آمده است: »اسامی بنيادها و نهادهایی که 
براساس نظر مقام معظم رهبری مشمول بند مذکور 
بوده و تحت نظــارت این دفتر فعاليت می نمایند« 
به این شرح است:  1.  بنياد شهيد و امور ایثارگران 
انقلاب اسلامی 2.  کميته امداد امام خمينی)ره( 3.  
سازمان تبليغات اسلامی 4.  دفتر تبليغات اسلامی 
حوزه علميه قم ۵. بنياد مسکن انقلاب اسلامی  6. 
بنياد مستضعفان انقلاب اسلامی 7. ستاد اجرایی 
فرمان امام خمينی)ره( 8. مرکز خدمات حوزه های 
علميه 9. موسســه پژوهشــی-فرهنگی انقلاب 

اسلامی 1۰. جامعه المصطفی )ص( العالميه.

روحانی در نشست سران سه  قوه مطرح کرد:  

این دور تحریم ها هیچ تاثیری در روند 
اقتصادی کشور نداشت

روزنامه شـهروند در  شـکل جدید 
خـود بـا فـرم و محتوایـی متفاوت 
منتشـر می شـود. مـا را از نظرات و 
 انتقـادات خـود بی نصيـب نگذارید 
و بـا مـا از طریـق شـماره پيامـک 
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با اینکه شورای نگهبان نزدیک به یک هفته پيش نظرش 
را درباره  یکی از جنجالی ترین مصوبات مجلس اعلام کرده 
بود، حواشــی مربوط به این تصميم گيری کماکان ادامه 
دارد تا جایی که اعضای شورای نگهبان و بيشتر از همه آنها 
عباسعلی کدخدایی، سخنگوی این شورا، مجبور شده اند 
بارها در مورد ابعاد مختلف واکنش شورای نگهبان به این 
مصوبه توضيح بدهند و هر بار به بخشی از حواشی بپردازند. 
دیروز هم کدخدایی در نشستی خبری به این سوال پاسخ 
داد که چرا شورای نگهبان از همان ابتدا موضعی تند درباره 
این مصوبه گرفته است . کدخدایی در توجيه این موضوع 
گفت: »فرض ما این است که لایحه غير قابل اصلاح است و 
با این فرض گفته شده خلاف منافع ملی و غير قابل پذیرش 
است. اگر این ایرادات رفع شود، این مسأله هم مبنایی حل 
می شــود.« کدخدایی در بخش دیگــری از حرف هایش 
دوباره تأکيد کرد که مجموع ایرادات شــورای نگهبان به 
مصوبه مجلس یازده مورد است. او دو مورد از این ایرادات را 
این طور توضيح داد: »در بند 3 ماده واحده نسبت به شمول 
تحفظ در خصوص دیوان بين    المللی دادگستری ابهام وجود 
دارد. از طرفی این لایحه هيچ حق شرطی را نپذیرفته فقط 
حق شرط پذیرش حق داوری دیوان لاهه را پذیرفته است، 
خاطرنشان کرد:   بند 6 این کنوانسيون بر این مسأله تأکيد 

کرده است که حق پذیرش را قایل نيست.«
عليرضا رحيمی، عضو کميسيون امنيت ملی و سياست 
خارجی مجلس شورای اســلامی که یکی از چهره های 
صاحب نظر در مورد مصوبه CFT  اســت، در واکنش به 
بخش اول حرف های کدخدایی به »شــهروند« می گوید: 
»ما فکر می کنيم اگر شورای نگهبان نگاهش این باشد 
که اساسا مجلس نمی تواند در مورد یک مصوبه ایرادات 

شــورا را برطرف کند، جای نگرانــی دارد؛ چون این نگاه 
سازنده نيست و نشــان دهنده این است که از نظر شورای 
نگهبان در همان ابتدا بن بست وجود دارد. از نظر ما اعضای 
شورا نباید از قبل اعلام کنند و در گفت وگوهای مختلف 

رسما بگویند که مجلس امکان اعمال اصلاحات را ندارد.«
او در مورد دو ایرادی که کدخدایی در موردشان توضيح 
داده هــم می گوید: »در مورد اینکه ایشــان گفته اند حق 
شرطی غير از شــرط داوری دیوان لاهه در مصوبه وجود 
ندارد، باید بگویم که شــروط هفتگانه ای را کميســيون 
امنيت ملی با نظر اجماعی تصویب کرد که این شروط در 
صحن هم تصویب شــد. درواقع لایحهCFT  به انضمام 
شروطش از سوی مجلس تصویب شده است. شروطی که 
ما به کنوانسيون اضافه کردیم هم برطرف کننده دغدغه 
شــورای نگهبان و مخالفان بوده است و هم منافع ملی ما 

ر را تأمين می کند. ما با این شــروط  د
واقع قانون اساسی خودمان را 
بر مصوبه حاکم کرده ایم. به 
همين دليل هم از حرف های 

ایشان تعجب می کنم.«
ادامــه  او 

می دهــد: 
ی  قا آ «

کدخدایی و برخی مخالفان اعتقاد دارند که این شــروط 
ضمانت اجرایی ندارد، این بحث دیگری است و جوابش هم 
این است که شرط ها دقيقا در چهارچوب کنوانسيون های 
بين المللی تدوین شده اند و در محاکم بين المللی قابل دفاع 
هســتند. از آن طرف ما حق خروج را هــم برای خودمان 
قایل شده ایم.«رحيمی در مورد ایراد دومی که کدخدایی 
دربــاره اش حرف زده و بــه داوری دیوان بين المللی لاهه 
مربوط اســت، می گویــد: »ممکن اســت موضوعی که 
درباره اش ابهام وجود دارد این باشــد که چرا دادگاه لاهه 
باید در مورد اختلافاتی که ممکن است در کنوانسيون پيش 
بياید، قضاوت کند؛ در این مورد باید بگویم که در مصوبه 
چنين چيزی نيامده و ســازوکار حل اختلاف مربوط به 
کنوانسيون در خود کنوانسيون پيش بينی شده و قاعدتا 
چنين اختلافی به لاهه فرســتاده نمی شود.«رحيمی در 
جواب اینکه 9 ایراد دیگر شــورای نگهبان به چه مواردی 
مربوط است، می گوید: »این بحث خيلی مفصل و تخصصی 
اســت، در همين حد می گویم که روح حاکم بر مخالفت 
شورای نگهبان با CFT این اســت که این مصوبه برای 
امنيت ملی ما خطرناک اســت. چنين پيش فرضی هم 
باعث می شود که شورا مصوبه را غير قابل اصلاح بداند در 
حالی  که مرجع تصميم گيری در مورد امنيت ملی 
شورای عالی امنيت ملی است و شورای نگهبان 
باید ایرادات قانونی و شرعی اش را اعلام کند و 
مجلس هم یا این ایــرادات را وارد می داند و 
برطرف می کند و یــا وارد نمی داند و وارد 
مرحله بعد می شــود. تــا اینجای کار 
برای ایرادات شورای نگهبان جواب 

داریم.«

عضو کميسيون امنيت ملی و سياست خارجی در گفت وگو با »شهروند« درباره ابهامات وارده به CFT  توضيح داد

برای ایرادات شورای نگهبان جواب داریم

ون
ریب

ت
بر

خ
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محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه کشور در گفت وگوی رادیویی خود با برنامه پارکشهر رادیو تهران درباره 
بحث FATF و تحولات انجام شده در این زمينه در کشور و موضع وزارت خارجه در ارتباط با آن گفت: »موضع 
ما در مورد  FATFروشن است. جمهوری اسلامی ایران باید بتواند با بانک ها تعامل داشته باشد و ما در این 
زمينه نباید خود را تحریم کنيم. آمریکایی ها تلاش می کنند با اعمال فشــار و قلدری ما را منزوی کنند و در 
ارتباط با تعامل با بانک ها مشکلاتی را برای ما به وجود بياورند، در مشکلاتی که آمریکایی ها در صدد به وجود 

آوردن برای ما در این زمينه هستند، خودمان نباید مشکلی برای خودمان ایجاد کنيم.«

وزیر امور خارجه:  

خودمان برای 
خودمان 
مشکل نسازیم

شروع صفحه آرایی
مدیر مسئولسردبیرمعاون سر دبیردبیر سرویسصفحه  آرا: ؟؟؟45 / 16

اتمام صفحه آرایی
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شروع صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟

گاه
ن

جایگزین 14 استاندار 
بازنشسته را به دولت معرفی 

می کنیم
رحمانی  عبدالرضا   
کشــور  وزیر   فضلی، 
گفت: »14 استاندار ما 
مشــمول قانــون منع 
بکارگيری می شوند که 
امروز بــرای آنهــا آرزوی توفيــق کردیم. 
جایگزیــن این افــراد را آمــاده داریم و به 
رئيس جمهوری معرفی می کنيم و اگر هم تا 
زمان پایــان کار این افراد و اســتقرار افراد 
جدید وقفــه ای ایجاد شــود، سرپرســت 

می گذاریم.«

ایران به تعهدات هسته ای خود 
پایبند است

رئيس  آمانو،  یوکیو   
بين المللــی  آژانــس 
اتمی گفت: »ما  انرژی 
و  بــه راســتی آزمایی 
نظــارت بــر اجــرای 
تعهدات هســته ای ایران ذیل برنامه جامع 
اقدام مشترک )برجام( ادامه داده ایم. ایران 
همچنان بــه تعهدات هســته ای خود ذیل 
برجام عمل می کند. ضروری است که ایران 
به اجــرای کامل این تعهــدات ادامه دهد. 
آژانس به راســتی آزمایی عدم انحراف مواد 
هســته ای اعلام شده از ســوی ایران تحت 
موافقتنامــه پادمانــی ایــن کشــور ادامه 
می دهد. ارزیابی های مربوط به فقدان مواد 
و فعاليت های هسته ای اعلام نشده در ایران 

ادامه می یابد.«

 FATF تصویب نکردن
خودزنی است

ســیدمصطفی   
فعال  هاشــمی طبا،  
اصلاح طلب  سياســی 
گفت: »رد لایحه الحاق 
به کنوانسيون مبارزه با 
تأميــن مالــی بــا تروریســم، همســو با 
سياست های ترامپ در قبال کشورمان است. 
اميدوارم نظر شــورای نگهبان رد این لایحه 
نباشــد، زیرا با رد ایــن لایحه بــا ترامپ و 
سياســت های آمریکا در قبال ایران همسو 
شده ایم. دقيقا در روز سيزده آبان که آنها ما را 
تحریم کردنــد، در داخل هم مــا، با رد این 
لایحه خودمان را از ارتباطات بانکی محروم 
کردیم. درســت اســت که اروپایی ها قول 
داده اند که مسائل بين بانکی را حل کنند اما 
هنوز اتفاقی نيفتاده اســت. عــدم تصویب 

»FATF« یک نوع خودزنی است.


